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امام حسين)ع(: 
بپرهيز از اينكه بر كسی كه جز 
خداوند در برابر تو ياورى ندارد، 

ستم كنی. 

)گزيده تحف العقول(

    دیده بان

 آغاز پيش فروش 
بليت هاي جشنواره تئاتر فجر

پيش فروش بليت هاي جش�نواره 
بين المللي تئاتر فجر از ظهر امروز 
آغ�از مي ش�ود، ج�داول تمام�ي 
اجراهاي جشنواره بين المللي تئاتر 
فجر هم منتشر شده و روي سايت 
اين جش�نواره قرار گرفته اس�ت. 
به گزارش »جوان« به نقل از س��تاد 
خبري جشنواره، ظرفیت سالن هاي نمايشي به دلیل محدوديت هاي 
كرونايي تنها 3۰درص��د خواهد بود و علاقه من��دان به تهیه بلیت 
با مراجعه به س��ايت تیوال مي توانند با توجه به اين سهمیه، بلیت 
خود را خريداري كنند. سالن هاي كوچك با محدوديت زياد فروش 
بلیت مواجه هستند و تعداد كمي از بلیت هاي اين سالن ها با توجه 
به محدوديت 3۰درصدي ناشي از همه گیري سويه جديد كرونا به 
فروش مي رسد. يك روز پیش از باز ش��دن سامانه فروش بلیت ها، 
جدول تمامي اجراهاي جشنواره منتشر ش��ده است و افرادي كه 
تمايل به خريد بلیت دارند، مي توانند با توجه به ساعت و محل اجراي 
نمايش پس از باز شدن سامانه فروش، بلیت هاي خود را تهیه كنند. 
چهلمین جشنواره بین المللي تئاتر فجر از ۱4 تا ۲6 بهمن به دبیري 

حسین مسافرآستانه برگزار مي شود.

  محمدصادق عابديني
در مراس�م اختتاميه چهاردهمي�ن جايزه 
ج�ال، داوران كت�اب »س�اعت دنگي« را 
در بخش داس�تان كوت�اه شايس�ته تقدير 
معرفي كردن�د. »س�اعت دنگي« نوش�ته 
محمداسماعيل حاجي عليان، مجموعه اي 
از 9 داستان كوتاه اس�ت كه به زن و دنياي 
زنان�ه مي پ�ردازد. اي�ن كت�اب از س�وي 
انتش�ارات س�وره مه�ر ب�ه چاپ رس�يده 
اس�ت. س�اعت دنگ�ي همچنين در ش�ب 
اختتاميه جاي�زه جال جاي�زه ويژه بخش 
جنبي)ويراي�ش كت�اب( را از آن خود كرد. 
حاجي عليان در گفت وگو با »جوان« درباره 
داس�تان هاي س�اعت دنگ�ي و نگاهش به 
موضوعات مرتب�ط با زنان پرداخته اس�ت. 
همه داستان هاي ساعت دنگي درباره 
زنان است، چه شد كه به اين موضوع 

پرداختيد؟ 
اين مجموعه 9تريلوژي درب��اره زن و زمان و 
زمانه است. زن ايراني و گونه هاي مختلفي از او 
را در اين اثر مي بینید. زن ايراني براي من مهم 
است و تلاشم بر اين است روايت هاي متفاوتي 
از تقدير زنان س��رزمینم بدهم، ش��ايد تقدير 
برخي ها تكراري است اما سعي كرده ام شیوه 
روايت نو باشد. موضوع زن از علاقه مندي هاي 
من و بقیه كاره��ا هم روايت زنان س��رزمینم 
است. رويكرد س��ه گانه بودن هم كدي است 
براي اينكه زنانگي بیشتري را داشته باشد. زنان 
امروزي، زن در تاريخ و اسطوره، زن سیاس، زن 
قرباني، زني كه اسلحه دست مي گیرد و زني كه 
تمام قد خود را تسلیم جامعه مي كند، همه در 
داستان هايم هستند و سعي كرده ام آنها را در 

زمانه هاي مختلف روايت كنم. 
براي اين به موضوع زنان پرداختيد 
كه حساس�يت رويش زياد اس�ت و 
ش�هرت به همراه مي آورد ي�ا واقعاً 

دغدغه داشتيد؟
هیاهو اگر بود تا به حال نوش��تن درباره دنیاي 
زنان را كنار گذاش��ته بودم. وقتي در بیش��تر 
كارها زنان محورند، يعن��ي دغدغه مندم و نه 
پیرو موج. نويس��نده ها و هنرمن��دان يك بعد 
زنانه دارند كه در آفرينش به آنها كمك مي كند 
و گمان مي كنم اين بعد در من قوي اس��ت. به 
واس��طه اينكه زني مرا به دنیا آورده، زني دارم 
كه عشق من است و دو دختر دارم كه ادامه ام 
هس��تند. در ضمن اين نكته ه��م دور از نظرم 
نیس��ت كه معتقدم زنان چه در تاريخ و چه در 

اس��طوره و چه در جامعه هنوز جايگاه خود را 
خوب درنیافته اند و آن تأثیرگذاري را كه بايد 
ندارند و نش��ان نداده اند، هر چند تك مواردي 
داريم اما در مجموع اينطور نیست كه در طول 
تاريخ جماعت زنان سرزمینم قدر خودشان را 
بدانند. از اين منظر اين مبحث مهم اس��ت كه 
زن محور توس��عه جامعه است. زن كسي است 
كه بیش��ترين تأثیر را در تربیت و درك انسان 
از جامعه پیرام��ون دارد. اولین چیزهايي را كه 
ياد مي گیريم و اولین ارتباط م��ان با جامعه از 
كانال زني اس��ت كه ما را به دنی��ا آورده و اين 
تأثیرگذاري خودش را نشان مي دهد. بیشترين 
ضربه را هم از جانب زنان خورده ايم و زنان اگر 
اقدام درستي انجام دهند، ما مرداني را خواهیم 

داشت كه مي توانند راه را ادامه دهند. 
چرا اينق�در نقش زن ه�ا را پررنگ 

مي بينيد؟
به واس��طه اين اس��ت كه مردها ه��ر آنچه بار 

مي آيند از دامن زنان است. 
به نظر مي رسد در داستان ها به نقش 
اجتماع در شكل گيري شخصيت زن 
و كاركردهاي وي كم توجهي ش�ده 

است، چرا؟
پذيرفتن كاركردي كه اجتماع دستور مي دهد 
به اختیار زنان است، به همین دلیل است كه در 
داستان اول هیچ اكتي از مردان نگذاشته ام كه 
تصمیم گیرنده و عمل كننده باشند، چون اگر 
ضربه اي خورده  ايم، ضربه از جانب زنان است و 
اين تفكر كشتن به دلیل مسئله ناموسي از جانب 
مادر مطرح مي شود و او باعث مي شود اين اتفاق 
ش��وم را مرد براي دختر رقم بزند. اين است كه 
مي گويم همه مدل زنان در داستان ها هستند و 
اين اختیار مخاطب است كه بعد از اينكه فضاها 

را شناخت، انتخاب كند چگونه زني باشد. 
چرا در داستان ها از عنصر آب مثل 
كوزه آب، چاه و منطقه كويري كه ما 
را ياد بي آبي مي اندازد، زياد استفاده 

كرده ايد؟! 

بازنمايي اس��طوره زن در آب يك��ي از مظاهر 
زنانگ��ي اس��ت. میترا اله��ه آب، زنانه اس��ت؛ 
اسطوره اي ايراني كه جهان را درنورديده است، 
پس يكي از مظاهر آب همین زنانگي است و اين 
الهه در دنیا تأثیر زيادي هم در خلق هنر داشته 
اس��ت. نكته ديگر هم اين اس��ت كه در طول 
تاريخ همیش��ه دغدغه و بحران آب داشته ايم 
و جزو كش��ورهاي كم بارانیم و پیوند زن و آب 
خودش را در طول س��ال ها در تاريخ و ادبیات 

نشان مي دهد. 
 به نوعي اي�ن ي�ادآوري و ارجاع به 
افسانه هاي قديمي در ادبيات است؟
در كارهاي من افسانه ها و اس��اطیر و آيین ها 
حضور پررنگي دارند و دغدغه دارم آنچه زيبايي 
در گذشته داشته ايم، در داستان ها مرور شوند و 
از مسائلي مدد بگیريم كه بن دار و عمیق باشند. 
عمق داس��تان هاي اس��اطیري آيیني كمك 
می كنن��د مخاطب امروز احس��اس بي هويتي 
نكند. در اين داس��تان ها به رگه هايي از هويت 
به شكل نامحوس پرداخته ام تا به ايراني بودن و 

انسان ايراني بودن غیرمحسوس اشاره كنم. 
 اغلب داس�تان هاي كتاب در فضاي 
دهه هاي گذشته مي گذرد، عاقه اي 

به مسائل روز زنان نداشته ايد؟ 
آثار را سال 93 نوش��ته و به مس��ائل روز هم 
پرداخته ام، مانند اتفاقاتي كه در سوريه و عراق 
سر ماجراي داعش براي زنان مي افتاد؛ اينكه 
زنان خودخواس��ته به جهاد نكاح مي رفتند و 
اين است كه مي گويم زنان خودشان انتخاب 
مي كنن��د. داس��تاني دارم درب��اره زن بازيگر 
نمايشي كه در تئاتر شهر كار مي كند. احضار 
روح نی��ز از مباح��ث و علاقه مندي ه��اي روز 
زنان اس��ت كه س��وژه يكي از داستان هاست. 
ماجراي قصه اول را هم متأس��فانه در همین 
سال ها ديده ايم و قصه روز محسوب مي شود؛ 
مس��ئله اي كه به دلیل تعصب و درست درك 
نكردن از جايگاه زن، چه از طريق مردان و چه 

زنان رخ مي دهد. 
به نظر مي رسد تاش داريد اين نكته 
را ي�ادآور كنيد كه زن�ان مي توانند 
نقش هاي مهم�ي در جامعه برعهده 
بگيرند و اگر اين اتفاق بيفتد، تأثير 

مطلوب آن ديده خواهد شد!
مس��ئله مهم عقیده ش��خصي من به عنوان 
نويسنده است كه مي خواهم مصلح اجتماعي 
باش��م. نه اينك��ه بخواه��م ادبی��ات تعلیمي 
بنويسم اما تلاش��م بر اين است كه بتوانم اين 
رويكرد اصلاحي را داشته باشم. براي اين هم 
گذاشته ام مخاطب خودش در بین الگوها يكي 
را انتخاب كند تا جامعه بهتري داشته باشیم. 
زما ن هايي كه اي��ن فرصت در اختیارمان قرار 
گرفت، زنان درخشیده اند. امروز هم مي بینیم 
كه همه قوانین��ي را كه به نفع زنان نیس��ت، 
زنان به مجلس پیش��نهاد مي دهن��د. قوانین 
مربوط به زن��ان و ب��ارداري و ازدياد جمعیت 
را زنان ترِِند كردند. اگر از دغدغه هاي مردانه 
مي گذرم و از زنان مي نويسم، براي اين است 
كه حس مي كنم در اين بخش بايد بیشتر كار 
شود تا زنان به جايگاه شايسته خود در جامعه 
برسند و بدانند چه تأثیر شگرفي مي توانند در 

پیشرفت داشته باشند.

گفت وگوى »جوان« با نويسنده تقديرشده جايزه جال

»زنان الگو« دغدغه من هستند

همه مدل زنان در داستان ها 
اختي��ار  اي��ن  و  هس��تند 
مخاطب است که بعد از اينكه 
فضاها را شناخت، انتخاب 
کن��د چگون��ه زن��ي باش��د

    افشين عليار
درب��اره فیل��م »علف��زار« اينگون��ه 
مي ش��ود حرف زد ك��ه در وهله اول 
زماني كه فیلم را روي پرده مي بینیم، 
مي توانیم ب��ه فیلم نزديك ش��ده يا 
ارتباط بگیريم اما اي��ن ارتباط براي 
۲۰دقیق��ه اول فیلم اس��ت و پس از 
آن ديگر قص��ه اي در كار نیس��ت و 
قصه توان ادامه دادن ندارد. فیلمساز 
در اولین س��اخته اش سراغ موضوع 
ملتهبي رفته اس��ت؛ موضوع تجاوز 
دس��ته جمعي به زنان. اي��ن ايده با 

پرداخت و پردازش ساده انگارانه اي جلو رفته و انگار موضوع 
يا هس��ته مركزي براي كارگردان كاراكتر بازپرس)پژمان 
جمش��یدي( بوده اس��ت نه موضوع ملتهبش. اينگونه به 
نظر مي رس��د كه كاظم دانش��ي در وهله اول حواسش به 
قهرمان س��ازي بوده و تلاش كرده است بازپرس خلق كند 
و در ادام��ه به يك موض��وع اجتماعي بپ��ردازد اما راهش 
به شدت اش��تباه بوده اس��ت. قصه اي كه در علفزار روايت 
مي شود، انگار چند پهلو اس��ت و گستردگي جهان فیلم با 
آدم هاي متعددش كه هیچ كدام حتي بازپرس به شخصیت 
نمي رسند، فضاي به وجود آمده را تبديل به تكرار مكررات 
كرده است، يعني فضاي فیلم شباهتي به آثاري از سینماي 
ايران دارد كه چندين سال است مرس��وم شده، ژانر فرياد 
و دعوا و عربده كشي يا از طرفي ديگر ژانر قهرمان سازي با 
محوريت اخلاق گرايي ارگاني، يعني بازپرس علفزار با هیچ 
ش��ناخت كاملي از او مي خواهد قهرماني اخلاقي باش��د و 
دستور مافوق مصلحت طلبش را رد مي كند و با قانون جلو 
مي رود، اين اخلاق گرايي مرس��وم، هیچ كنش گرايي براي 
مخاطب نمي تواند داشته باشد چراكه كاراكتر بازپرس به 

شدت لنگ در هواست. 
اصلیت اي��ن فیلم در خرده پیرنگ ها مخفي ش��ده اس��ت؛ 
خرده پیرنگ هايي كه مي توانست طور ديگری روايت شود اما 

فیلمساز ترجیح داده از عنصر تعلیق استفاده نكند. 
اتفاقاً علفزار فیلمي اس��ت كه مي توانس��ت ب��ا يك تعلیق 
مخاطبش را غافلگیر كند اما در ش��رايط كنوني همه چیز 

همان ۲۰دقیق��ه اول براي مخاطب 
رو مي شود و ديگر اتفاقات فیلم مثل 
وجود آن زن و مرد معت��اد كه براي 
شناسنامه به بازپرس مراجعه مي كنند 
براي فیلم اضافه اس��ت، يعني هیچ 
منطق روايي در آن احساس نمي شود 
و اينكه آن زن )ستاره پسیاني( تلاش 
مي كند رابطه نامشروع را از شوهرش 
پنه��ان كند، وق��ت فیل��م را گرفته 
است، بهتر مي بود مخاطب تا لحظه 
آخر يعني تا سكانس��ي كه بازپرس 
ماجراي رابطه نامشروع خواهر را به 
سارا مي گويد، از آن خبر نمی داشت، اين مي توانست براي 
مخاطب عام غافلگیركننده باشد اما در شرايط فعلي فیلم 
در همان ابتدا تمام داشته هاي خودش را رو مي كند و ديگر 
ديالوگ ها و ارجاعات هس��تند كه فیلم را در يك ايستايي 
مطلق نگه مي دارد و هیچ نكته  ديگ��ري در فیلم نمي تواند 
جذاب و پیش رونده باش��د. اگر فیلمس��از از قهرمان سازي 
دس��ت مي كش��ید، مي توانس��ت به موضوع ملتهب فیلم 
بیشتر رسیدگي كند. اينكه چطور يك آدم براي رسیدن به 
پست و مقام بالاتر حاضر مي شود از تعرض به خانواده خود 
چشم پوشي كند، اين مي توانست نكته روانشناسي و حتي 
جامعه شناسي باشد اما دوربین دانشي به طرف هیچ كدام از 
آدم هاي فیلم نیست جز بازپرس، با اينكه مي دانیم احتمالاً 
اتفاقاتي براي فیل��م رخ داده و دچار ممیزي ش��ده اما ما با 
فیلمي طرف هستیم كه نمي توانیم به فرامتن هايش توجه 
داشته باشیم. علفزار در روند داستاني به شدت الكن مانده 
است، سمت و سويش را نمي داند و فیلمسازش سعي داشته 
است اثري شلوغ بسازد كه حفره هاي فیلمنامه اش احساس 
نش��ود. اين فیلم مانند »ابدويك روز«، »بدون تاريخ، بدون 
امضا« يا »جاندار« شلوغ و پرسروصداست اما اينجا منطق 
در فیلمنام��ه اش لنگ مي زند و پايانش به ش��دت نافرجام 
است. بازي پژمان جمشیدي قطعاً مي تواند مهم ترين نكته 
فیلم باشد و دوربین لرزان و سرگردان هادي بهروز يكي از 
نكات منفي علفزار محسوب مي ش��ود. ايده علفزار در پس 

ذوق زدگي فیلمسازش قطعاً هدر رفته است.

رهبر معظم انقاب ضمن ارسال چفيه خطاب به هنرمند پيشكسوت كشورمان فرمودند:

 به آقاي كاس�بي بگوييد برايش�ان دعا مي كنم
   مصطفي محمدي

رئيس حوزه هنري انقاب اسامي در عيادت از 
محمد كاسبي، هنرمند پيشكسوت كشورمان، 
چفيه رهب�ر معظم انق�اب را به وي اه�دا كرد. 
به گزارش »جوان« محمدمه��دي دادمان، رئیس 
حوزه هنري انقلاب اسلامي در عیادتي سرزده، چفیه 
رهبر معظ��م انقلاب را به محمد كاس��بي، هنرمند 

پیشكسوت كشورمان اهدا كرد. 
به  گفته دادمان، رهبر معظم انقلاب اس��لامي پس 
از اينكه احوال آقاي كاس��بي جويا ش��دند، ضمن 
آرزوي س��لامتي براي اين هنرمند، چفیه خود را از 
شانه هايشان برداشتند و به  نش��ان يادبود براي وي 
ارسال كردند و در پیغامي فرمودند: »به آقاي كاسبي 

بگويید، برايشان دعا مي كنم.«
محمد كاسبي، هنرپیشه باسابقه كشورمان به  دلیل 
عارضه قلبي در بیمارس��تان بس��تري شده است و 
با بیماري دس��ت و پنجه نرم مي كند. او به  واسطه 
ايفاي نقش هاي مختلف در اذهان عمومي محبوب 
و ماندگار است. بنابراين گزارش، يلدا كاسبي دختر 
محمد كاس��بي دو روز پیش در م��ورد روند درمان 
هنرمند پیشكسوت كشورمان كه همچنان در بخش 
مراقبت هاي ويژه بیمارستان بستري است، به ايسنا 

گفته بود: خدا را ش��كر حال پدر نسبت به روزهاي 
گذشته بهتر است ولي براي سلامت كامل بايد صبر 
كنیم. ۲6دي ماه بود كه پدر در بخش سي س��ي يو 
بیمارستان عرفان به صورت اورژانسي بستري شد و 
متأسفانه به دلیل نارسايي حاد قلبي اصلًا وضعیت 

مناسبی نداشت. 
او ادامه داد: ح��دود ۱۰۰روز پیش قلب پدر را آنژيو 
كرديم اما متأسفانه به دلیل اينكه ماهیچه هاي قلب 
فرسوده شده اند، طبیعتاً بعد از آنژيو، گردش خون و 

پمپاژ به سختي انجام مي شود، به همین دلیل سطح 
اكس��یژن و فش��ار خون پايین مي آيد و براي ثابت 
نگه داشتن و رسیدن به يك ش��رايط پايدار، پدرم 
همچنان در بخش سي سي يو تحت مراقبت است و 
هنوز پزشك معالج ايشان، دكتر بابك شريف كاشاني 
به آن شرايط دلخواه نرسیده اند. ابتدا قرار بود دريچه 
آئورت قلب پدر را عوض كنند كه شايد اوضاع بهتر 
شود اما به علت وضعیت جسمي اش، يعني همین 
نارسايي شديد قلبي، سن و سال و فاكتورهاي ديگر 

نمي توانند اين كار را انجام بدهند. 
دختر اين هنرمند همچنین خاطرنش��ان كرد: در 
حال حاضر به پیوند قلب مصنوع��ي فكر مي كنند 
و قطعاً براي اين اقدام، بايد چند دقیقه اي قلب را از 
كار بیندازند، بنابراين ريسك بالايي است و هرگونه 
حركت در حیطه درم��ان جراحي روي قلب فعلًا به 
ايست زماني خورده اس��ت. واقعاً نمي دانیم چقدر 
زمان ببرد. ش��ايد يك ماه يا 4۰روز، فقط بايد صبر 
كنی��م و تا زمان اي��ده آل همچنان پ��در تحت نظر 
پزشكان در سي سي يو هس��تند تا قلب به درجه اي 
برسد كه دكتر بگويد ريس��ك كمتر شده و سپس 
س��راغ پیوند قلب مصنوعي برويم. ط��ي اين مدت 
هم آب ريه هاي پدر را كشیده اند و بعد از اين اقدام، 
قلب كمي كوچك تر ش��ده و اين اقدام برايمان يك 
امیدواري بود، چ��ون قلب كمي خ��ودش را جمع 
كرد. به هر حال كادر درمان همه تلاش خودش��ان 
را مي كنند. ما با پزشكان متخصص در بیمارستان 
شهید رجايي مثل دكتر مجید ملكي كه از پزشكان 
متخصص و درجه يك قلب هستند، صحبت كرده ايم 
و ايشان هم پرونده پدر را بررسي مي كنند و با دكتر 
شريف كاشاني مشاوره دارند تا ان شاءالله ببینیم چه 

اتفاقي مي افتد.

      دریچه

ويژه چهلمين جشنواره فيلم فجر 

يك »علفزار« شلوغ و از دست رفته 
  »علفزار« در روند داستاني به شدت الكن مانده است و سمت و سويش را نمي داند 

و فيلمسازش سعي داشته اثري شلوغ بسازد كه حفره هاي فيلمنامه اش احساس نشود

   رویداد

به ياد نويسنده اي كه متواضع و مهربان بود

درگذشت جهانگير خسروشاهي، داور جشنواره عمار
فعال ح�وزه ادبي�ات و داس�تان ح�وزه هن�ري و همكار 
مجل�ه س�وره س�يدمرتضي آوين�ي و ميدان ه�اي 
ادبي�ات و هن�ر و رس�انه، جه�اد س�ازندگي و رواي�ت 
فت�ح و جش�نواره عم�ار دار فان�ي را وداع گف�ت. 
جهانگیر خسروشاهي، بي سروصدا و بي هیاهو، پیش از آنكه 
پا به پیري بگذارد، از جهان رفت و در ج��وار رحمت خدا جا 

گرفته است. 
مرحوم جهانگیر خسروشاهي انسان مهربان و جدي، محقق و 
پژوهشگر اهل ايمان، نويسنده بامطالعه و دقیق كه در مجلس 
اول، نظر ش��ما به تواضع و صبوري اش جلب مي شد، حالا در 
میان ما نیست. مس��یر 6۰س��اله زندگي را به آخر رسانده و 
حسرت ديدن دوباره و همنشیني و معاشرت با خود را در دل 

ما گذاشته است. 
انسان مؤمن و غیور كه چشم هايش بر تلخي ها و نامرادي ها، 
بر تركیب حرفه اي دوغ و دوشاب در زمانه ما و بر زرنگي هاي 
كودكان��ه راي��ج روزگار بس��ته نب��ود، ام��ا نجاب��ت و حیا و 
انديش��ه مندي باوقارش، بیش از هر چیزي بر رفتار و گفتار و 

كارها و نوشته هايش غلبه داشت. 
در دوره اي ك��ه تظاهر به كاره��اي نكرده و تفاخر به س��واد 
نداشته، سكه رايج بازار است، كسي مثل جهانگیر خسروشاهي 
كه بدون شلوغي و تزاحم و دروغ به كار و بار خودش مشغول 
بود، كیمیاي كمیابي اس��ت كه ه��ر روز در اطراف مان كمتر 

خواهیم يافت. 
آمیزه غی��رت و جدي��ت ب��ا تواض��ع و صب��ر و ادب، جناب 

خسروش��اهي را در میانه رفاقت و كار و فرهنگ، از بس��یاري 
ديگر برجسته مي كند و به ما نشان مي دهد. 

س��ابقه او در حوزه هنري و مجله س��وره جناب سیدمرتضي 
آويني، میدان هاي ادبیات و هنر و رس��انه، جهاد س��ازندگي 
و روايت فت��ح، داوري در جش��نواره هاي مختلف و كتاب ها و 
داستان ها و مقاله هاي متنوع و همراهي با جوان هاي جشنواره 
فیلم عمار، بخش��ي از كارهاي اوس��ت كه در حاشیه ايمان و 
بندگي اين آدم بي ادعا و پرمحتوا، به چشم ما آمده و دل ما را 
براي دوري از ديداري دوباره با صاحب آن لبخند دوستانه و از 

ته قلب خواهد فشرد. 
درگذشت جهانگیر خسروشاهي مهربان و دوست داشتني را 
به آنها كه او را مي شناس��ند و به آنها كه از شناختن او محروم 

بوده اند، تسلیت مي گويیم. 
الهي كه در رض��وان حق)جل و عل��ي( و بر س��فره كريمانه 

امیرالمؤمنین)ع( مهمان و مستقر باشد. 

      نقد فیلم

دستاوردهاي انقاب
جمشيد جم، خواننده و آهنگساز ترانه 

خاطره انگيز »يار دبستاني من«:

»يار دبستاني من« را به شهداي 
سرزمينم تقديم كردم

   سيدمرتضي ذاكر
خوانن�ده ترانه مع�روف »ي�ار دبس�تاني من« ب�ا بيان 
اينكه اي�ن آهنگ به تم�ام ش�هيدان س�رزمين ايران 
تقدي�م ش�د، مي گويد: »ي�ار دبس�تاني من« در س�ال 
۱۳۵9 جزو اولي�ن آهنگ هاي�ي بود كه مج�وز گرفت و 
پخش ش�د. من هي�چ گاه فك�ر نمي كردم اينق�در مورد 
اس�تقبال قرار بگي�رد و براي مردم نوس�تالژي ش�ود. 
به گزارش »جوان« جمشید جم، خواننده ترانه معروف انقلابي 
»يار دبستاني من« در شبكه جهاني جام جم پیرامون فرآيند 
شكل گیري ايده و چگونگي ساخت اين آهنگ مي گويد: در ۲۱ 
بهمن سال ۱357 زماني كه امام خمیني)ره( فرمودند حكومت 
نظامي لغو شده است، با وجودي كه من تیر خورده بودم، اما با 
مشاركت مردم حضور پیدا كرديم و راديو و تلويزيون را گرفتیم 

و بعد از آن به راديو رفتیم و در میدان ارگ پنهان شديم. 
خواننده »يار دبستاني من« در ادامه مي افزايد: به دلیل وجود 
دو تانك در میدان ارگ، درگیري زيادي شكل گرفت اما در 
اين زمان به نظامیان گفتیم كه اين گروه مردمي اس��ت بايد 
راديو را تحويل دهید و خدا را شكر توانستیم راديو را تحويل 
بگیريم. من به دلی��ل علاقه زيادي كه به راديو داش��تم، در 
آنجا ماندگار ش��دم. بعد از اينكه راديو را گرفتیم، بسیاري از 
اشكالات موسیقي هاي انقلابي را تصحیح و تنظیم مي كرديم، 
چون اي��ن آهنگ ها در زيرزمین ضبط مي ش��دند و كیفیت 

بالايي نداشتند. 
جم در ادامه اظهار مي دارد: خانم منصوره تهراني به من گفت 
من يك فیلم دارم كه مي خواهم تو خواننده آن فیلم شوي و 
من هم قبول كردم. شعر »يار دبستاني من« از منصوره تهراني 
و تنظیم آن را من و تعداد ديگري از دوس��تان انجام داديم و 
اين آهنگ به تمام شهیدان كوچك و بزرگ سرزمین ايران 
تقديم شد. اين آهنگ در سال ۱359 جزو اولین آهنگ هايي 
بود كه مجوز گرفت و پخش شد و من هیچ گاه فكر نمي كردم 
اينقدر مورد استقبال قرار بگیرد. وقتي مردم توجه زيادي به 
اين آهنگ نشان دادند، حس خیلي خوبي پیدا كردم، گاهي 
مي خواستم به افرادي كه اين آهنگ را گوش مي دهند، بگويم 
اين آهنگ را من خواندم، اما از كنارشان رد مي شدم و لبخند 

رضايت مي زدم. 
اين آهنگس��از انقلابي ضمن اش��اره به اينكه بعد از گذشت 
سال ها هر بار كه آهنگ »يار دبستاني من« را مي خوانم، حس 
خوبي پیدا مي كنم، خاطر نشان مي كند: اين آهنگ نوستالژي 
شده است و هر بار كه خوانده مي شود، صداي مردم نیز پشت 
آن شنیده مي شود. هر چند بعد از جنگ، آهنگ ها نسبت به 
قبل كیفیت بیشتري پیدا كردند، اما به اين دلیل كه قبل از 
آن آهنگ ها در خفا ساخته مي شد، كیفیت شان زياد خوب 

نبود و بايد دوباره تنظیم مي شدند.

سياسی

دهه فجر 1400


